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Szőlő és paprika a ládákban 

Betakarítás napsütésben 
A határban dolgozók jól 

tudják, hogy ilyenkor, ok-
tóberben milyen gyorsan 
változhat az időjárás. A be-
takarítással érdemes sietni, 
a napsütésben kellemesebb 
a munka is. A környékün-
kön különösen sok a kézi-
munka igényes növény, s a 
diákok bevonása nélkül már 
elképzelhetetlen a szüret 
vagy a paprikaszedés. 

Mórahalmon a Homokkul-
túra Szakszövetkezet szőlő-
tábláin a Fodor József Élel-
miszeripari Szakközépiskola 
ötszáz d iákja serénykedik. 
Igaz kevesebb szőlő van a 
tőkéken, de ezért is Ugyan-
úgy végig kell járni a soro-
kat. A múlt héten is dolgoz-
tak itt más iskolák tanulói. 
Ami éret t szőlő, mára mind 
lefogyott. Az olaszrizling 
még savanyú, egy pár nap 
szünet lesz a szüretben. 

Gubacsi Ede elnökhelyet-
tes szerint a máskor meg-
szokott 200 vagon szőlő he-
lyett jó ha ennek fele meg-
lesz. A minőséggel minden 
rendben, édesek, egészsége-
sek a fürtök. Végre az át-
vételi árral is elégedettek a 
termelök, most sa jná l ják 
csak igazán, hogy nem ter-
mett több. Persze kérdés, 
hogy akkor is ilyen á ra vol-
na-e. A termelői bor i ránt 
is fokozott a kereslet, az 
idén is tíz vagonnyit a sa já t 
pincéjükben szűrnek el a 
javából, A homokvidék má-
sik kincse a gyümölcs. A ti-
zennyolc hektáros almásban 
a szedd magad akcióban a 
község lakói már leszedték 
a termés zömét, ami fenn 
maradt a fákon léalmaként 
értékesitik majd . A paradi-
csomból viszont elsősorban 
lé készült. A tervezett 
nyolcszáz vagonból most 
hatszáztíznél tar tanak. A 
szezon a végét jár ja , min-
den másnap kell csak a 
feldolgozógépsort beindítani. 

A tagi gazdaságokban az 
út mellett szaporodnak már 
a szárkúpok, s hétvégeken 
rokonok, ismerősök segíte-
nek a kukoricaszedésben. A 
fűszerpaprika parcellákon is 
mindenfelé; embereket lát-
ni. A termés jó minőségű, 
de a mennyiséggel nem le-
hetnek elégedettek. Ebben a 
gazdaságban is gondolnak a 
jövő évi terméssel. Meg-
kezdték az istállótrágya szó-
rását, beművelését. A szán-
tás, talaj-előkészítés nem-
könnyű a szárazság miatt. 
Az eke leig száraz homokot 
talál, a fémkormánylemezes 
ekével egyáltalán nem bol-
dogulnak. A múlt év óta 
műanyag kormánylemezt 
alkalmaznak, erre nem ég 
rá a száraz homok, és 4—8 
százalék üzemanyag is meg-
takarí tható. A közösben 950 
hektáron vetnek őszi kalá-
szosokat, a tagok is körül-
belül ennyit vettetnek el a 
téesz gépeivel. A rozs veté-
se befejeződött, s az árpa is 
napokon belül a földbe ke-
rül, a búza még csak az-
után következik. Még vala-
mi, ami a száraz ősszel 
összefügg, a legelők felsül-
tek, kevesebb a takarmány. 
Emiat t ezer vagonnyi cu-
korgyári répaszeletet ren-
deltek. Lassan a szállítási 
határ idő felénél ta r tunk s 
még egyáltalán nem kap-
tak belőle. Ami biztatóbb, 
hogy a vetőmagvak és mű-
trágyafélék raktáron van-
nak, igény szerint hasz-
ná lha t ják fel. 

Pesti diákok a röszkei paprikaföldön 

M o l n á r J ó z s e f f e l v é t e l e i 

Telnek a szőlöskádak Mórahalmon 

Röszkén, a Kossuth Tsz-
ben a legnagyobb munka 
most a paprikaszedés. A 
háztáj iban és a közösben 
155 hektárt ültettek vagy 
vetettek az idén. Amit nem 
családi vagy részes műve-
lésben szednek, ott a diá-
koké a főszerep. Az itteni 
általános iskola érdekes 
kísérletet kezdett az idén, 
pesti diákokat is idecsábí-
tottak e nagy munkára. A 
hetedik kerületi Bokányi 
Dezső általános iskola 27 
tanulója a röszkei gyerekek 
és szüleik vendége. Cserébe 
ma jd ha Pesten akad dolga 
az ittenieknek, nem okoz 
gondot szállást keresniük. 

Kiss Ágnes és Rák Jutka 
eddig csak piacon látott 
paprikát, most haj longhat is 
érte, ami a kellemes napsü-
tésben nem is olyan elvisel-
hetetlen. 

A gépesített kukoricabe-
takarí tást a 'gazdaságok 
nagyrésze csak ezután kez-
di. Sándorfalván viszont a 
Magyar—Lengyel Barátság 
Tsz-ben a gyengébb réti, 
agyagtalajos táblákon már 
a terület ötödén letörték a 
kukoricát. A tavaszi fakadó-
vizes területeken hatvanöt 
mázsás átlag jött ki eddig, 
a szebb táblák azonban még 
hát ravannak. 

T. Sz. I. 

A számítógép-hálózatokról 
Számítógép-hálózatokkal 

foglalkozó nemzetközi tudo-
mányos tanácskozás kezdő-
dött kedden a Számítástech-
nika Alkalmazási Vállalat 
(Számaik) székházában. A 
négynapos konferencián — 
amelyet a Neumann János 
Számítógép-tudományi Társa-
ság több hazai intézménnyel 
közösen rendez — negyven 
országból mintegy három-
száz kutató, tervező, vala-
mint felhasználó v i ta t ja meg 
a számítógép-hálózatok fe j -
lesztésével, mindenekelőtt az 
informatikai szolgáltatások 
javításával kapcsolatos kér-
déseket. 

A tanácskozás résztvevőit 
Faluvégi Lajos, a Miniszter-
tanács elnökhelyettese, az 
Országos Tervhivatal elnöke 
üdvözölte. Hangsúlyozta, 
hogy a tudományos szerve-

zetek nemzetközi tanácsko-
zásainak — az idén tíz esz-
tendeje aláírt helsinki záró-
okmány a jánlásainak is ele-
get téve — a Magyar Nép-
köztársaság mindig szívesen 
ad otthont, hiszen szeret-
nénk, ha fővárosunk a nem-
zetközi szakmai, tudományos 
és kulturális kapcsolatok 
egyik csomópontjává válna. 

Oszi forgalom a vasúton 
Mozdonyra is vár a szerelvény 

Igen cudar volt az idei téi. 
Ilyenre talán csak az öregek 
emlékeznek, ha emlékeznek. 
Az időjárás mattot adott a 
vasút előszállítási akciójá-
nak. A fuvaroztatók nem 
jelentkeztek, a kavicsbá-
nyák is később kezdtek el 
termelni, mint máskor. Sum-
ma surnmárum. az év első 
három hónapjában a teher-
szállítás eredményei messze 
elmaradtak a várttól. Követ, 
kavicsot és cementet szinte 
sehova se vittek a létező, 
de tétlenségre kényszerült 
irányvonatok. 

És megtörtént az, amire 
senki sem számított. Soha 
sem fordult még elő a ma-
gyar vasút történetében, 
hogy módosítani kellett vol-
na a tervet. Most ez tör-
tént. Mindenki belátta, hogy 
a szállítási tel jesí tmények 
kisebbek lesznek, mint bár-
mikor eddig. 

Aztán jött a tavasz, majd 
a nyár, s a vasutasok erő-
feszítéseinek eredményekép-
ben valamit javult a 
helyzet. A szegedi igaz-
gatóság jeleskedett eb-
ben a munkában. Elmond-
ható, hogy képesek lesznek 
a tavalyihoz hasonló ered-
ményekre ebben az évben 
is. 

A csúcsforgalom azonban 
méj; hátra van. És erről a 
vidékről kell elszállítani a 
legtöbb cukorrépát például. 

És exportárukat is. A leg-
több gondot az okozza, hogy 
elöregedett a kocsipark, és 
beteg nagyon sok villany-
mozdony is. A diagnózis is-
meretes, de gyógyszerből 
kevés van; vagyis nincs 
elég alkatrész, és szűkösek a 
járműjavítók lehetőségei is. 
Előfordul így. hogy moz-
donyra vár a megrakott 
szerelvény. Segített valamit, 
hogy a szomszédos Csehszlo-
vákiából húsz dízelmozdony 
jött segítségül (bérbe vette 
őket a magyar vasút), de a 
gondokat igazából ez sem 
oldja meg. ősszel nincs 
annyi vasúti kocsi és hozzá-
való mozdony, amely elég 
lenne; év végén pedig min-
den vállalat azt szeretné, ha 
exportszállítmányai időben 
el jutnának a megrendelőhöz. 

Operatív bizottságokat 
hoztak létre minden vasúti 
igazgatósáson. Az ő felelős-
ségük dönteni, de nincs ha-
ta lmukban vasúti kocsikat 
vásárolni, mert anyagi fede-
zetük sincs erre. 

Tegnap délelőtt a MÁV 
Szegedi Igazgatóságának 
szolgálati helyeiről jött 
pár t - és szakszervezeti t i t-
károkat tájékoztatták az őszi 
forgalom várható gondjai-
ról. Egri István, a vezérigaz-
gatóság üzemviteli főosztály-
vezetője az országos helyze-
tet ismertette. Azt mondta: 
egyedülálló tel jesí tményre 

van szükség ahhoz, hogy az 
elkövetkező három hónap-
ban a magyar vasút te l je-
sítse tervét. Beszélt arról is. 
hogy nagy feladatot ró a 
vállalatokra az energiahor-
dozók időbeni elszállítása. 
Ismeretes ugyanis, hogy 
nagy mennyiségű szenet 
kellene e l jut ta tni a fogyasz-
tókhoz, és még a tél beállla 
előtt. 

Lovász Lázár. a szegedi 
vasútigazgatóság vezetője 
az itteni eredményekről be-
szélt. A gondok ellenére is 
jók az igazgatóság tel jesí t-
ményei. A feladatok na-
gyobbak lesznek, mint ta-
valy. Körülbelül 1,2 millió 
tonna cukorrépát kell e l fu-
varozni a gyárakba, s nem-
csak a környékbelikbe. ha-
nem Kaposvárra. Ercsibe és 
Sárvárra is. örvendetesen 
jónak ígérkezik a termés 
napraforgóból és burgo-
nyából is. Ez is gond, bár 
örömteli gond. 

A tegnapi tanácskozás 
résztvevői, a pártbizottságok 
és a szakszervezeti bizottsá-
gok ti tkárai ígéretet tettek 
a r ra . hogy maguk lehetősé-, 
geivel segítik az őszi forga-
lom sikerét. A tanácskozáson 
ott volt Győrffy László, a 
megyei pártbizottság osztály-
vezetője és Nagy Zsolt, a 
városi pártbizottság munka-
társa is. 

P. F. 

Pályakezdő tanárokat 
köszöntöttek 

Szegeden és a városkör-
nyéki alsó, középfokú okta-
tási intézményekben több 
mint 3 ezer tanár végzi a 
gyermeknevelés, _oktatás ne-
héz feladatát. Az idei tan-
évben 119 friss diplomás 
kezdte meg munkáját ezek-
ben az iskolákban. Próbál-
tunk hasonlítgatni, többen 
vagy kevesebben vannak-e, 
mint például tavaly ilyenkor 
amikoris ugyanígy hírt ad-
tunk munkakezdésükről, ám 
lényeges eltérésre nem buk-
kantunk. Szatymazon négy 
fiatal tanár t fogadtak szep-
temberben, sok a pályakez-
dő Szegeden a Tabánban és 
Makkosházán, számuk még-
sem rendkívüli. 

A városi tanács vb m ű -
velődésügyi osztálya, a Pe-
dagógusok Szakszervezeté-
nek szegedi bizottsága, a 
KISZ Szeged Városi Bizott-
sága és az oktatási intéz-
mények KISZ bizottságai 
küldtek meghívót a 119 fia-
tal t anárnak : munká juk 
megkezdése alkalmából kö-
szöntötték őket tegnap, ked-
den, a tudományegyetem 

S c h m i d t A n d r e a f e l v é t e l e 
Ünnepség az egyetemi klubban 

Orvostechnikai kiállítás 
Az NSZK-beli ÉRBE orvosi műszer- és készülékgyár-

tó cég eszközeiből háromnapos kiállítás nyílt kedden az 
Omker bemutatótermében. Ezen a cég ausztriai leányvál-
lalata a már jól bevált műszerek, készülékek mellett a leg-
modernebb orvosi berendezéseket ál l í t ja ki. A csaknem 
150 eve fennálló cég gyár tmányai t a magyar egészségügy-
ben ma jdnem két évtizede használják. 

klubjában. Csanyi Zoltán, a 
városi KISZ-bizottság ti tká-
ra üdvözölte az ünnepség 
résztvevőit, a Liszt Ferenc 
Zeneiskola, a Radnóti gim-
názium diákjai ' és a Béke 
utcai iskola kisdobosai rö-
vid műsorral tisztelegtek. 
Csanádi Géza, a városi' ta -
nács vb művelődésügyi osz-
tályának vezetője szólt a 
tanári munka teljesítményé-
ről, annak mérhetőségéről 
külön is. Elismerést, bizal-
mat a mindennapok munká-
jában csak az nyer — mon-
dotta — kinek teljesítménye 
mögött elegendő tudás, kö-

vetkezetes szigor, türelem és 
nagy-nagy szeretet van. 

Ez a tanév, amelyben a 
fiatalok kezdtek, nem mond-
ható könnyűnek. Az oktatási 
intézmények zsúfoltak, vá l -
tott műszakban taní tanak 
az iskolákban (különösen az 
ú j városrészekben), az ú j 
tantervek, könyvek, munka-
füzetek bevezetése változat-
lanul színezik a tanári mun-
kát. A kezdők nem marad-
nak azért segítség nélkül. 
Számíthatnak a tantestüle-
tek támogatására, a szak-
felügylők tanácsaira. 

A fiatal tanárok az ün -
nepség után barát i beszél-
getésen vettek részt. 

« t 


